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1947 

Rok 1947 je prvním rokem plánovaného státního hospodářství v průmyslu, zemědělství, obchodě, 
dopravě, školství atd. Je prvním rokem dvouletého plánu 2LP – (dvouletky), kterým má být 
v nejkratší době umožněna náprava následků války a pozvednuta životní úroveň lidu. O zvýšení 
plánované výroby přičiňují se nové dělnické kádry, které uvědomělým zvýšeným pracovním 
výkonem pomáhají k urychlenému budování především v průmyslu a k zvýšení všeobecně 
pokleslé pracovní morálky. 

2.I. 
Dvouletka byla slavnostně zahájena ve všech závodech a na všech pracovištích. 

6.I. 
S dvouletým plánem souvisí i úprava svátků, podle níž i bývalý svátek Tří králů se stává 
pracovním dnem. 

7.I. 
Dvouletka se projevuje i v pracovních a materiálních úsporách. Pro úsporu uhlí a energie je 
pravidelně denně vypínán elektrický proud na 1 hod. po oblastech. I škola k tomu přispívá 
zavedením nedílného polodenního vyučování (od 8. hod. do 12. hod. 45 min.) pro úsporu paliva a 
elektrického proudu. 

9.I.  
Nové formy v zemědělské práci pronikají i do naší obce. Ustaveno zemědělské strojní družstvo, 
které má prozatím 11 členů. Podíl družstva stanoven na člena 170 Kčs z měřice. Zakoupen nový 
traktor značky „Zetor“ za 103 000 Kčs, na což dalo ministerstvo zemědělství subvenci 
25 000 Kčs. Dále zakoupen pluh (2 radlice) za 4 190 Kčs a vlečný vůz s gumovými koly za 
47 000 Kčs. Předsedou družstva je Rostislav Krejčí. 
V obci se znovu oživuje kampaň za zdejší provisorní školu rolnickou, která je však namířena proti 
škole obecné, o jejíž zrušení v obci se usiluje, ačkoliv škola obecná má 43 žáků a rolnická jen 19 
žáků. Občané, místní školní rada, MNV (místní národní výbor) a KSČ (komunist. strana 
českoslov.), z níž zejména s. Oldřich Křepelka z čísla 103, podali Mšano (minister. školství a 
národ. osvěty) protest proti zamýšlenému zrušení obecné školy, podepsaný 235 obyvateli. Tento 
písemný protest osobně předal Oldřich Křepelka Mšeno v Praze. Je smutné, že se našli mezi 
slížanskými občany i rodičové školních dětí, kteří byli k otázce obecné školy lhostejní nebo se 
vyslovili i proti škole, která jim v mládí kladla základy vzdělání. Ukázala se pravdivost přísloví 
„Podle lásky ke škole poznáte občany“. 
Od 3.1. zavedena byla na škole z přídělu DČsČK a Rod. sdružení stravovací akce pro 20 žáků 
denně. Vyvařuje se kakao. 

12.I. 
V týdnu od 12.1. do 19.1. vyhlášena dobrovolná pracovní povinnost při kácení stromů v lese. Pro 
nedostatek otopu přichází tato akce občanům vhod, poněvadž tímto získají palivo. 

19.I. 
Tělocvičná jednota Sokol ve Slížanech, která má nyní 80 členů, konala valnou hromadu dne 19.1. 
Na ní bylo konstatováno, že mimo pravidelné cvičení, jehož se účastňovalo v minulém roce jen 
žactvo a dorost od jara do podzimu, bylo konáno 1 divadlo, 1 filmová besídka a celkem 33 
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kulturních podniků (proslovy, přednášky, školy, besedy, vycházky) a 3 taneční zábavy. Nových 
členů přistoupilo 13. Starostou byl opět zvolen Josef Minks z čís. 16. 

21.I. 
Poněvadž jsou nově organisované řepařské okrsky, usilují místní zemědělci o připojení do 
cukrovaru v Kroměříži. 

22.I. 
Pro nově zřízenou Palackého universitu v Olomouci, která má sloužiti ku vzdělání pracujících 
vrstev jsou mezi lidem pořádány sbírky k zakoupení zlatých insignií. Naše obec přispěla částkou 
691 Kčs (z toho žactvo obecné školy 174 Kčs). 

19.II. 
Končí sezona plesů a zábav, jichž bylo v obci uspořádáno pět s průměrným výtěžkem 5 000 Kčs 
na jednom plese. 

23.II. 
Dne 23:2. skončil zimní čas (hodiny normál. času vráceny o 1 hod. zpět), který trval od 1.121946. 
Zavedení tohoto času se vůbec neosvědčilo, naopak zimní čas narušoval řádné plnění dvouletého 
plánu a proto rozhodnutím státní správy nebude znovu zaveden. 

6.III. 
V předvečer 97. výročí narozenin 1. presidenta T.G. Masaryka uspořádána byla ve škole veřejná 
oslava se slavnostním projevem a pásmem veršů, písní a hymnou. Účast 43 osoby. 

9.III. 
Byla nově ustavena místní školní rada a předsedou jejím je František Kadlec č. 71. Hlavní její 
starostí bude zachování školy v obci. 

15.III.  
Pro rozvoj a obnovu našeho letectví k výcviku pilotů konány ve všech obcích veřejné sbírky. 
V naší obci sbírka vynesla 824 Kčs. Výcvik jednoho pilota stojí 2 500 Kčs. 

16.III. 
K zlepšení úrovně ochotnického divadelnictví uspořádala okresní osvětová rada z Kroměříže 
divadelní kurs v okrsku morkovském ve dnech 15. – 23. března, kterého se z divadelního odboru 
Sokola ve Slížanech účastnilo 9 členů. 
Kulturní činnost místní rady osvětové, která uspořádala v zimním období celkem 6 filmových 
besídek s přednáškami a Sokol 1 divadlo: „Řeka zpívá“ – pomalu ustává, protže se přiblížilo jaro 
a nastávají polní práce. 

21.III. 
Skončila zima, která byla dosti tuhá. 4. ledna byl mráz –20°C, který potrval do 12.1. Potom 
nastala obleva a nové mrazy se dostavily 23. ledna (-16°C), 25. ledna –18°C a na počátku února 
velké sněhové vánice, které trvaly skoro týden a byly doprovázeny vichřicí, jež v polovině února 
vytvořila závěje a tím omezila dopravu. Obleva nastala 14.2. a pomalu přicházelo jarní počasí a 
s ním příprava na jarní práce. 
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22.III. 
Pohraničí, které bylo okupací a válkou nejvíce postiženo je pomocí všeho občanstva naší 
republiky znovu budováno. Na zřizování knihoven v tomto území věnovali naši občané 325 Kčs. 
Spojeneckým letcům – Američanům, kteří svou bojovou činností napomáhali našemu osvobození, 
bude vybudován pomník v Plzni, na jehož postavení bylo v naší obci vybráno 150 Kčs. 

23.III. 
Místní odbočka Zemského ovocnického spolku konala dne 23.2. valnou hromadu, na níž bylo 
konstatováno, že činnost spolku po 7letém působení upadá, ačkoliv právě naše obec leží v kraji 
pro ovocnářství výhodném. 

31.III. 
K 1. dubnu vyhlásila vláda snížení cen některých potravin a životních potřeb: mléko z 5,50 Kčs na 
4,60 Kčs, máslo z 94 Kčs na 80 Kčs, petrolej z 11 Kčs na 6,50 Kčs, ceny obuvy a textilu sníženy o 
20 – 30%. Projevuje se tak navázání zahraničních obchodních styků ve vývozu a dovozu. Další 
snižování cen bude závislé na zvýšení domácí výroby. 

2.IV. 
Setí začalo 2. dubna, tentokrát podle plánu, který se ve dvouletce objevuje i v zemědělství. Naše 
obec má obseti: 

Pšenice předpis osevu 100 ha oseto 85 ha 
žito předpis osevu 35 ha oseto 40 ha 
ječmen předpis osevu 100 ha oseto 100 ha 
oves předpis osevu 35 ha oseto 35 ha 
cukrovka předpis osevu 100 ha oseto 100 ha 
brambory předpis sadby 35 ha osázeno 35 ha 

Započato s přípravami k scelování pozemků v obci, k jejímuž provedení jmenován pro naši obec 
komisař ZNV (Zemského národního výboru)- Přihlášky k scelování pozemků podepsalo 95% 
zemědělců. 

3.IV. 
přestárlí lidé, neschopní práce, nejsou dosud veřejnými prostředky sociálně zajištěni a proto 
Sociální pomoc pořádá pro sociální účely veřejné sbírky, která v naší obci vynesla 2 132 Kčs. 

5.IV. 
Jako obvykle i tohoto roku je na Bílou sobotu v rámci mírových slavností ČsČK zachováno 
2minutové ticho na uctění památky padlých v obou světových válkách. 

6.IV. 
Žactvo tělocvičné jednoty Sokol sehrálo k výše uvedené slavnosti divadlo „Zahrada lásky a míru“ 
s úspěchem. 

7.IV. 
Velikonoční pondělí je pracovním dnem podle nové vládní svátkové úpravy. 

19.IV. 
K využití neplodné půdy se rozhodl MNV (místní národní výbor) zalesnit stráň v Trubecké zmole 
výsadbou 2 000 břízek dobrovolnou brigádou občanů, přičemž i žáci obecné školy odpracovali 
220 hodin. 
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20.IV. 
zaveden letní čas (hodiny normálního času posunuty o 1 hod. dopředu) 

21.IV. 
Jaro se opravdu hlásí, poněvadž stromy už kvetou. 

26.IV. 
Poválečná obnova v Rumunsku pokračuje pomalu a následkem velkého sucha v minulém roce je 
tam hlad a bída. Naše vláda proto vyhlásila pomoc Rumunsku v potravinách, na kterou bylo v naší 
obci sesbíráno 28 q zemáků. 

1.V. 
Oslavy 1. máje byly organisovány v okresních městech a opět se na nich projevila politická 
řevnivost, která nepřináší pospolitému budování nic dobrého. 

2.V. 
Také u nás na základě nesplněného výkupu chlebového obilí a nezdařeného dovozu pšenice ze 
zahraničí byly sníženy příděly pšeničné mouky a bílého pečiva na potravinové lístky. Dávky masa 
sníženy o 400 g na osobu, protože dobytek zvýšenou nabídkou pro nedostatek krmiva a 
pracovních sil byl vybit. 

8.V. 
projíždělo vyzdobené auto s ostatkami sv. Vojtěcha k 1000 výročí jeho smrti. 

11.V. 
Druhé výročí Dne vítězství (k ukončení 2. světové války) bylo oslaveno veřejným průvodem 
s hudbou a položením věnce k památníků padlých, kde měl slavnostní projev řídící učitel a žáci 
program s písněmi a recitacemi. 
Toho dne byl tradičně oslaven svátek matek programem žactva ve škole. 

18.V. 
Do zemědělství proniká mechanizace, zejména pomocí traktorů, a proto místní zimní rolnická 
škola uspořádala kurs pro řízení traktorů v týdnu od 18.5. do 24.5. Účastníci složili po 
absolvování kursu zkoušky a dostali vůdčí listy. 

29.V. 
Vlivem suchého jarního počasí je uspíšeno i kosení a sušení píce, jejíž stav je celkem dobrý, 
ačkoliv 1 1/2 měsíce nepršelo a bylo větrno. Krátký déšť se dostavil 23.5., bouře s krupobitím. 
7.6. a další vydatná bouře 15.6. Vlivem horka v květnu vymetala pšenice, ale má nízkou slámu a 
je snětivá, žita jsou celkem dobrá, řepy ožrali škůdci a musely býti znovu sety. 

3.VI. 
3. června byly vyhlášeny výkupní ceny obilí, luštěnin a olejnatých semen pro sklizeň 1947. 
Zvýšeny jsou ceny pšenice o 40 Kčs, sladového ječmene o 30 Kčs, olej. řepky o 79 Kčs, lněného 
semene o prémie 300 Kčs a máku o prémie 200 Kčs za 1 q. 
Výkupní ceny pšenice za 100 kg jsou nyní tyto: 

hektolitr. váha 83 kg a vyšší Kčs 412,- 
hektolitr. váha 82 kg a vyšší Kčs 409,- 
hektolitr. váha 81 kg a vyšší Kčs 406,- 
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hektolitr. váha 80 kg a vyšší Kčs 403,- 
hektolitr. váha 79 kg a vyšší Kčs 400,- 
hektolitr. váha 76 kg až 78 kg Kčs 395,- 
hektolitr. váha 75 kg a nižší Kčs 390,- 

Výkupní ceny žita jsou jako r. 1946 při jakostní (hektolitrové) váze 69 kg a vyšší 360 Kčs a při 
váze 69 a nižší 355 Kčs. 
U ječmene platí nyní ceny: sladařský střední jakosti o hektolitr. váze aspoň 66 kg 321 Kčs, prima 
jakosti o hektol. váze aspoň 67 kg 371 Kčs, výběr o hekt. váze aspoň 68 kg 410 Kčs, průmyslový 
při jakostní váze 62 kg až 64 kg 283 kg, krmný při hl. váze 61 a nižší 270 Kčs. 
Oves znamená za jakost o hl. váze 50 kg a vyšší 283 Kčs, za jakost o hl. váze 49 a nižší 276 Kčs. 
Všechny tyto vyhlášené výkupní ceny platí pouze za plodiny, dodané ze zemědělských závodů a 
výměře orné půdy do 20 ha. Při podnicích většího rozsahu vstupují v účinnost příslušné srážky, 
jejichž výše je stejná jako v roce 1946 a to: 

 výměr od 20 – 50 ha nad 50 ha 
u pšenice a žita 22 Kčs 38 Kčs 
u ječmene krmného 16 Kčs 27 Kčs 
u ječmene průmyslového 18 Kčs 31 Kčs 
u ječmene sladař. všech 3 stupňů 20 Kčs 34 Kčs 
u ovsa 17 Kčs 30 Kčs 

za každých dodaných 100 kg obilí. 
Zajímavé je nové ustanovení, že také obilí ze sklizně 1946, pokud bude dodáno nad příslušný 
předepsaný kontingent, budou u pšenice a u ječmene vypláceny nové zvýšené ceny, stanovené za 
sklizeň 1947. 

28.VI. 
Skončil školní rok, ve kterém žáci mimo vlastní práci ve vyučování pomáhali dvouletému plánu 
sběrem odpadových hmot a nasbírali: 347 kg papíru a textilu, 96 kg kostí, 178 lahví, 8 kg šípků, 
62 kg makovic, 32 kg léčivých bylin, 117 kg kaštanů. Pohraniční škole v Horní Lomné věnovali 
450 Kčs. 
Źádost o zachování školy v obci dosud mi. školství a národní osvěty nevyřídilo. 

11.VII. 
Začaly žně, před nimiž 14 dní pršelo, co už na jakost zrna nemělo vlivu, protože vlivem dřívějšího 
sucha bylo zrno zaschlé. ‚Zně přeběhly velmi rychle za slunného počasí. Výmlaty byly skončeny 
koncem srpna a průměrné výnosy činily: pšenice 17,5 q z 1 ha, žito 16,5 q z 1 ha, ječmen 16 q z 1 
ha, oves 20 q z 1 ha. 

21.VII. 
V době žní se vyskytlo v obci asi 20 případů obrny vepřů. což narušilo dodávkou povinnost masa 
v obci. 

1.IX. 
Nový školní rok 1947/48 začal 1. září. V prázdniny provedla místní školní rada úpravu mateřské 
školy, který¨á byla rozšířena o další místnost probouráním dělící stěny. Adaptace provedena 
nákladem 9 885 Kčs. Současně byla dokončena elektrizace školy obnosem 1 549 Kčs. Koncem 
prázdnin vyvinul ředitel zdejší zimní rolnické školy ing. Theodor Ingr a bývalý starosta obce 
František Novotný a někteří členové místního národního výboru nové úsilí o likvidaci obecné 
školy ve Slížanech a přiškolení žactva do Morkovic a zabrání budovy pro školu rolnickou. K věci 
zaujala však místní školní rada spolu s občanstvem pevné stanovisko jak při schůzi s předsedou 
okresního národního výboru V. Rudoleckým, tak při schůzi dne 6. října 1947 s okresním školním 
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inspektorem J. Komárkem, že trvá na umístění obecné školy ve Slížanech a zimní rolnické škole 
propůjčuje výslovně do 28. června 1948 další místnost (býv. 1. třídu) k užívání, jelikož okresní 
školní inspektor oznámil, že pro nedostatek učitelských sil bude dvoutřídní škola ve Slížanech 
stažena na jednotřídní. Stalo se tak i proto, že zdejší učitelka 1. třídy Amálie Brygová žádala o 
přeložení do Morkovic a bylo jí vyhověno. A tak ve školním roce 1947/48, který začal 1. září 
1947 zprvu vyučoval řídící učitel jako na škole dvoutřídní – střídavě, polodenně – sám a od 
10.11.1947 je škola stažena na jednotřídní výnosem zemské školní rady ze dne 23.10.1947 č. 
77115/47-II/2, ačkoliv počtem žáctva – 43 – zůstává školou dvoutřídní. 

13.IX. 
13.9. byla uspořádána veřejná smuteční tryzna ve školní budově k 10. výročí úmrtí T.G: Masaryka 
s proslovem a pásmem recitací a zpěvů. 

1.X. 
Architektu Navrátilovi z Brna byl zadán k vypracování polohový a zastavovací plán obce 
s předpoklady do budoucnosti na dobu 30 let. 

5.X. 
Přesto, že bylo velké sucho, trvající 3 měsíce, bylo započato s vykopáváním řepy, jejíž úroda je 
podprůměrná 200 q po 1 ha. Také brambory málo zarodily, průměrně 100 q po 1 ha. Zemědělcům, 
postiženým suchem a neúrodou byly vyplaceny náhrady podle množství ha orné půdy. Celková 
náhrada v obci vyplacená činila 68 670 Kčs. Setí dosud nezačalo. 

27.X. 
Poněvadž nebylo vyhověno žádosti o úpravu státní silnice obcí procházející, rozhodl se MNV, že 
postupně upraví boční cesty obecní a bylo započato s úpravou Uličky rigolováním. 

28.X. 
byla veřejná oslava Dne svobody u pomníku padlých s programem. Průvod s hudbou, vztyčení 
státní vlajky, projev, báseň a chorál. 

11.XI. 
mohou rolníci teprve započati se setím ozimin. Setí trvá skoro celý listopad. Oséváno je podle 
plánu takto stanoveného pro celou obec: 
 

pšenice 107 ha 92 a olejniny 17 ha  
žito 45 ha  brambory ranné 1 ha 68 a 
ječmen 73 ha  brambory pozdní 25 ha  
oves 41 ha  cukrová řepa 95 ha  
kukuřice - 80 a zelenina - 25 a 
luštěniny 6 ha 50 a    

6.XII.  
uspořádala škola Mikulášskou besídku s nadílkou. 

21.XII. 
Vánoční besídka s nadílkou chudobným žákům. Místo vánočního stromu republiky uspořádána 
v obci sbírka, která vynesla 2 090 Kčs pro potřebu Sociální pomoci a 372 Kčs věnována Svazu 
osvobozených politických vězňů. 
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31.XII. 
Počátek zimy byl celkem mírný. První sníh napadl 15.12., dlouho se neudržel a vánoce byly 
blátivé. 
Výkaz o finančním stavu obce Slížany: 
Rozpočtové vyúčtování za rok 1947: 

Rozpočet řádné potřeby 316 762 Kčs 
Rozpočet řádné úhrady 33 895 Kčs 
Schodek 282 867 Kčs 

Zadlužení obce k 31.12.1947 činí 394 778 Kčs. V roce 1947 byla vybírána přirážka k domovní 
dani ve výši 175%, k ostatním daním 400%, což vyneslo 48 540 Kčs, takže nekrytý schodek činí 
234 327 Kčs. Na tento nekrytý schodek uhradil Pomocný fond ZNV 90 800 Kčs. 
Školní rozpočet činil: 

Příjem 43 509 Kčs 
Vydání 43 509 Kčs 
Schodek 0 Kčs 

Výkaz dodávek za rok 1947: 
chlebové obilí předpis 1 000 q dodáno 1 009,5 q 
ječmen předpis 330 q dodáno 390 q 
brambory  předpis 1 090 q dodáno 492 q 
vejce předpis 51 690 ks dodáno 53 700 ks 
maso hovězí předpis 33 006 kg dodáno 41 200 kg 
maso vepřové předpis 37 017 kg dodáno 41 000 kg 
seno předpis 14 q dodáno 14,9 q 
sláma předpis 23 q dodáno 25 q 

mléko průměrná dodávka na jednu dojnici = 3,45 l. Drůbež předepsána ani dodávána nebyla. 
V obilovinách splněna dodávka na 101%. 
Stav dobytka v obci k 31.12.1947: 
Koně 61 kusů, skot 345 kusů (z toho 166 krav), vepři 373 kusů (z toho 39 prasnic), slepice 1200 
ks. 
Stav obyvatel v obci: Narodilo se: 4 děti (2 chlapci + 2 děvčata), zemřelo 10 osob, odstěhovalo se 
5 rodin. 
Ku konci roku 1947 má obec Slížany 520 obyvatel. 

1948 

Začíná 2. rok 2LP, ačkoliv jeho 1. rok nebyl celostátně splněn na 100%. Jeví se to ve vázaném 
hospodářství a na trhu je méně zboží než dříve, ačkoliv jsme již třetí rok po válce. Příčinou toho je 
neutěšená celostátní politická situace, při níž se uplatňuje nezdravá rivalita politických stran, což 
je brzdou poválečné obnovy. Pracvoní výkony jsou nedostačující. Další příčinou je neúroda v roce 
1947, způsobená velkým suchem. Aby byly splněny dodávky obilovin, byly k 31.1.1948 
vyhlášeny nové ceny za 1 q: 

pšenice 400 Kčs + 200 Kčs prémiový příplatek 
žito 375 Kčs + 175 Kčs prémiový příplatek 
ječmen 400 Kčs + 200 Kčs prémiový příplatek 

20.II. 
Politické napětí vyvrcholilo tím, že ministři nár. social., lidové a demokratické strany Slovensko 
vystoupili z vlády, protože nebyly splněny jejich stranické požadavky. 
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22.II. 
Revoluční odborové hnutí uspořádalo v Praze celostátní sjezd, aby pomohlo vyřešit vládní krizi a 
uplatnit politickou linii Košického vládního programu z roku 1945, který dodnes nebyl řádně 
splněn. 

25.II. 
Předseda vlády Klement Gottwald vypracoval s Ústředním výborem KSČ a s vládními činiteli 
pokrokových stran politických vládní program, plnící vůli lidu, který byl veřejnou manifestací 
pracujících slavnostně a bouřlivě schválen v předvečer dnešního dne na Staroměstském náměstí 
v Praze. 

26.II. 
Na základě tohoto programu byla sestavena nová vláda bez ministrů, kteří odstoupili. Všechny 
tyto události obrážely se v tisku a rozhlase a hluboce zapůsobily i na občany naší vesnice. Někteří 
očekávali další události s obavami, jiní s vyčkávacím stanoviskem a prostí lidé, odedávna 
zakřiknutí, přijímali je s uspokojením a věřili ve splnění svých tužeb. 

29.II. 
Jako ve všech obcích naší republiky, tak i v naší obci byl ustaven Místní akční výbor, který se 
v těchto revolučních dnech ujímá zejména politického vedení obce. Je složen ze zástupců ROH 
(revoluční odborové hnutí), KSČ )(komun. strany Československa), strany sociál. demokratic., 
JSČZ (jednotného svazu českých zemědělců), legionářů, SOPV  (svazu osvobozených politických 
vězňů), lidové stranypokrokové nár. sociál. a zástupce školy řídícího učitele – celkem 14 
kandidátů bylo jednohlasně navrženo a schváleno. Předsedou zvolen Bohumil Volek, dělník, 
náměstkem František Urban, předseda MNV, jednatelem Richard Šimoník, řídící učitel a členy 
Ladislav Zaoral, košikářský dělník a Jan Malý, rolník. 

6.III. 
Nejdůležitějším úkolem MAVNF je prověrka všech veřejných politických i nepolitických institucí 
a jejich funkcionářů, aby jejich činnost nadále prováděli jen skutečně politicky a národně 
spolehliví lidé. Proto je jako první prověřen a doplněn nový MNV. Je sestaven ze složek Národní 
fronty podobně jako MAVNF a jeho předsedou je opět navržen František Urban, člen sociál. 
demokratické strany, náměstkem Lad. Zaoral, člen KSČ; členové rady jsou: Jan Mareček, člen 
KSČ, Bohumil Volek, člen KSČ, Alois Krpec, člen sociál. demokratické strany. Byly ustaveny 
komise MNV., 
V dalším jednání prověřeno bylo představenstvo Spořitelního a záloženského spolku, kterému 
v dosavadním složení byla jednomyslně projevena důvěra. Taktéž členové komise pro chov 
dobytka při MNV a členové MŠR byli kladně prověřeni. 
Všechna prověřená a nově navržená vedení složek NF byla OAV (okresní akční výbor) 
v Kroměříži schválená až na nově ustavený MNV, který musel být reorganizován odvoláním 
členů MNV za stranu nár. social. a lidovou, které mají v MNV po jednom zástupci. Celkem má 
MN 15 členů. Též představenstvo Spořitelního a záloženského spolku Slížany nebylo OAVNF 
v Kroměříži schváleno a doporučeno v tomto peněžním ústavu utvořit národní správu, kterou 
MAVNF dne 14.3.1948 navrhl v tomto sestavení: Bohuslava Churého národním správcem, 
Bohumila Volka jako zmocněnce a Františka Lejsala staršího jako vedoucího správy. Řídící 
složkou veškeré veřejné a státněpolitické činnosti v obci se stává KSČ, která má 38 členů a byla 
v obci založena v roce 1945. Jejím předsedou od založení je Jan Mareček, košikář. dělník č. 83. 
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12.III. 
prověřil MAVNF učitelské osoby zdejších škol kladně. Celostátně byla zastaveno činnost „Orla“, 
který jako tělocvičná jednota v obci neexistoval. 

13.III. 
K zajištění výživy proveden soupis bramborů z krechtů. K výsadbě ponecháno 18q na 1 ha. 
K tomu účelu proveden i soupis dobytka. Na dodávku masa zadělen všechen jalový, málo dojící a 
mladý dobytek hovězí od váhy 270 kg. Celostátní tíživou vyživovací situaci pomáhá rozřešiti 
SSSR dodávkami mnoha tisíc tun chlebového a krmného obilí a masa. Nová vláda rozšiřuje 
politickohospodářské  obchodní styky s SSSR a odmítá „pomoc“ Marschalova plánu západních 
velmocí, které by ji uskutečnily za cenu ovládnutí našeho domácího trhu. 

14.III. 
Místní AVNF pojednal o ustavení SČSM, pro což však není dosud vhodných podmínek. 

15.III. 
Kulturní činnost za uplynulé čtvrtletí: Žactvo Sokola sehrálo 1.1. divadelní hru „Váňa 
nespokojenec“. Členstvo Sokola 8.2. divadlo „Cech panen Aninek“. Obě divadla sehrána 
s velkým úspěchem nejen v místě, ale i v Morkovicích. Činnost Sokola spočívá ve zvýšené 
kulturní a tělovýchovné přípravě k nastávajícímu XI. všesokolskému sletu, což se projevuje i 
přílivem nových členů, jichž má jednota 100. Je usilováno o celostátní sjednocení všech 
tělovýchovných i sportovních spolků v rámci Sokola jakožto základu naší veřejné tělovýchovy. 
Na taneční zábavy měla vliv v masopustě rozvířená politická situace a proto kromě tradiční 
ostatkové zábavy Sokola 9.2.1948 jiné pořádány nebyly. Zima se ve větším měřítku projevila 
okolo 20. ledna, ale sníh brzy roztál a ke konci ledna se oteplilo. Teprve 16. února napadlo mnoho 
sněhu, který se udržel týden a počátkem března za větrného počasí půda rychle obsychala. 

17.III.  
proto dnešního dne začíná setí. 

19.III. 
19.3. byli prověřeni činovníci a členové tělocvičné jednoty Sokol Kladně. 

2.IV. 
2.4. prověřil MAV nově utvořený AV – Sokola a výbor MO – KSČ ve Slížanech kladně. 

8.IV.  
8.4. prověřen výbor „Honebního kroužku“ a Sboru dobrovolných hasičů kladně. 

12.IV. 
12.4. uspořádala místní zimní rolnická škola hovory s mládeží. První projev měl učitel L. Černý o 
nové zemědělské politice. 

21.IV. 
Druhý hovor s mládeží na théma „Zlatá opona“ vysvětlující vliv kapitalistů na zemědělskou 
politiku. 

23.IV. 
K nastávajícím volbám sestavena volební komise v obci. 
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30.IV. 
Je připravována nová ústava lidově demokratické republiky Československé. Nežli bude 
uzákoněna, je potřebí, aby byl lid s jejím návrhem obeznámen a mohl případně podat námitky 
k jejímu doplnění. Za tím účelem jsou pořádány ve všech obcích a dnes i v naší obci hovory o 
ústavě, které vedl ředitel zimní rolnické školy ing. Th. Ingr. Účast na besedě byla slabá a diskuse 
nepatrná. Jedině na kapitoly o zemědělské politice a soukromém vlastnictví byly činěny dotazy. 

1.V. 
Oslava 1. máje byla za celý okres pořádána v Kroměříži a účastnilo se jí ze zdejší obce 80 osob. 

2.V. 
V polích na řepě objevilo se nebývalé množství škůdců – nosatců – a je potřebí je ničiti, což dělají 
pracovními brigádami školní děti. Ničení a sběr škůdců nemá však valného výsledu, protože 
2měsíční sucho a teplé počasí jejich množení podporuje. Proto rolníci jsou nuceni řepy zaorávati a 
znovu osévati. Bylo tak učiněno na 3/4 osevní řepné plochy v obci. 

7.V. 
byl utvořen pro celostátní volby volební výbor i v obci. 

9.V. 
je oslaven Den vítězství zdařilou manifestací s hudbou a průvodem, kterého se účastnilo na 140 
osob. 

15.V. 
sehrál divadelní odbor tělocvičné jednoty Sokol Slížany velmi zdařilou hru „Oblaka“ 

16.V. 
žactvo Sokola sehrálo divadelní hru: „Nezapřeš matku svou“. V době od 14. – 17.5 navštívilo 18 
slížaňáků Zemědělskou výstavu v Praze. 

17.V. 
K připravovaným volbám je uspořádána první předvolební schůze, na níž promluvil Fr. Svoboda, 
ředitel měšťanské školy v Morkovicích na námět: „Jednotou lidu k zabezpečení ČSR“. Účast 62 
osob. Toto théma bude hlavní myšlenkou všech předvolebních projevů, kýmkoliv pořádaných. 
 Projevy byly rozvrženy v týdnu od 23.5. – 29.5. a byly prosloveny v místním rozhlase 
v následujícím pořadí: Rostislav Krejčí za JSČZ, Klement Přibyl za ROH. Josef Minks – Sokol, J. 
Černý – rolnická škola, Jan Mareček – KSČ, M. Polišenský za hasiče, Frant. Lejsal ml. za lidovou 
stranu, Jaromír Tesař za československou stranu socialistickou, Frant. Urban za MNV a Bohumil 
Volek za MAVNF. 

30.V. 
30.5. začaly v 8 hod. ráno ve zdejší škole volby, jichž se zúčastnili voliči od 18 let. Byly tajné, 
ačkoliv mnozí volili manifestačně veřejně. Kladným hlasem byla kandidátka spojených 
politických stran v Národní frontě, záporným byl prázdný lístek. Podle volebních seznamů volilo 
339 osob (161 mužů a 178 žen) na průkazky (které dostali voliči z cizích obcí, kteří se tohoto dne 
v naší obci zdržovali) volili tři osoby. Celkem se voleb v naší obci účastnilo 342 voličů a tito 
odevzdali: 331 platných hlasů a 11 neplatných = 3%. Pro kandidátku NF odevzdali 273 hlasů = 
80%, prázdných lístků odevzdáno 58 = 17%. 
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7.VI. 
7. června se president Dr. Edvard Beneš vzdal svého úřadu a odešel do soukromí. Novým 
presidentem zvolen K. Gottwald 12.6. 

20.VI. 
20.6. zahájena v okresním městě Kroměříži celostátní výstava „100 let československého 
kulturního života“. Po dobu trvání 2měsíců navštívila ji většina zdejších občanů, hlavně při 
zájezdech na kulturní podniky při výstavě pořádané, jako: Prodaná nevěsta, Rusalka, Polská krev, 
Morava tančí a zpívá, Výstavní dožatá. 

28.VI. 
28.6. skončil školní rok. I v tomto školním roce se vyučovalo v jedné třídě, ačkoliv školu 
navštěvovalo 41 dětí. Zdravotní stav žactva byl v lednu až březnu narušen planými neštovicemi, 
v květnu a červnu epidemií spalniček a proto byla škola od 3.46. do 9.6.  úředně uzavřena. Během 
školního roku žáci sesbírali 503 kg odpadových hmot – 38 kg léč. bylin, 300 kg kaštanů, 8 kg 
šípků, 40 kg prázdných makovic, 19 kg pecek, 52 kg žaludů a při školním spoření uspořili 
5 263 Kčs a provedli 3 sbírky na účely Sociál. pomoci s výsledkem 4 200 Kčs. Žákovskými 
brigádami bylo vykonáno: 21.3.1948 Národní směna s výsledkem 453,5 kg odpad. hmot, 7.4. 
zalesnění obec. stráně 850 stromků, 2.5. – 20.5. ničení polních škůdců, 16., 17.VI. a 23.7. hledací 
služby mandelinky bramborové. Celkem odpracovali 615 hodin mimo vyučování. V zimním 
období při kakaové akci bylo vydáno pro děti 128 dávek při spotřebě 32 litrů mléka za 184 Kčs. 
Chudobní žáci byli podpořeni částkou 1 000 Kčs. 
Počasí na jaře bylo převážně suché – 2 měsíce nepršelo, až teprve 11. a 12. května se dostavily 
deště, které se rozpršely hlavně od 18. do 21. května. 26. května se dostavila bouře s vydatným 
lijavcem, který trval 5 dní. Od té doby do počátku léta byly menší ale časté spršky. 

1.VII. 
Z tělocvičné jednoty Sokol odjíždí na XI. všesokolský slet do Prahy 35 členů, z nichž cvičilo 11. 
Z žactva účastnilo se v červnových dnech 12, z dorostu 9. Účastníci sletu, zejména dorost, byl 
nejen po stránce cvičební, ale i ideové dobře připraven školením v době od února do dubna. 
Demonstrativních událostí sletových se nikdo z naší jednoty neúčastnil, jak zjistila k tomu 
ustavená 8členná komise pro sokolské otázky v obci. 

9.VII.  
Poněvadž v měsíci květnu a červnu silně poklesla dodávka vajec, usneseno v MAVNF Slížany, 
aby soustavným nabádáním a kontrolou občané dodávky lépe plnily. 

21.VII. 
Začaly žně. Po celou dobu jejich trvání bylo krásné počasí, které umožnilo, že bylo možno využít 
strojů a žně byly skončeny v 10 dnech bez pomoci cizích brigádníků. Předpis dodávek na nový 
hospodářský rok: chlebového obilí 1 553 q, ječmene 677 q, ovsa 69 q, bramborů 1 210 q, mléka 
500 l ročně z 1 dojnice (ze 160 dojnic 80 000 l ročně za celou obec), masa hovězího 33 002 kg, 
masa vepřového 37 300 kq, vajec 78 840 kusů. 

1.IX. 
Započal slavnostně školní rok, který je počátkem nové školní reformy – jednotné školy – na 
základě nového školního zákona ze dne 21.4.1948 č. 95 sb. Veškeré školství bylo tímto zákonem 
postátněno. Školní docházka uzákoněna na 9 let a probíhá v obecné škole, která je přejmenována 
na národní školu – 5 let, v bývalé měšťanské, nyní střední škole – 4 roky. 
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6.IX. 
Avšak hned počátek nového školního roku je narušen opětovným úsilím rolnické školy ve 
Slížanech o získání zdejší školní budovy a likvidaci národní školy. Ale pevným stanoviskem 
MAV-NF, MNV, MŠR a občanstva bylo tomu opětovně zabráněno a národní škola (jednotřídní) 
zůstává v obci společně se školou mateřskou, nově otevřenou základní odbornou školou 
zemědělskou a zimní rolnickou – vše v jedné budově. Není to na prospěch žádné z uvedených 
škol, neboť si vzájemně překážejí. Charakteristické pro chaos ve zdejších školních poměrech je, 
že ačkoliv byla zimní rolnická škola ve Slížanech úředně zrušena, vyučuje se v ní dále, i když má 
jen 12 žáků. 

8.IX. 
Zemřel Dr. E. Beneš, bývalý president ČSR a tryzny, veřejně uspořádané, se zúčastnilo občanstvo 
ve velikém počtu, jakož i tryzny, uspořádané 14.9. k XI. výročí smrti T.G. Masaryka. 
Počasí v létě bylo zpočátku deštivé, hlavně přede žněmi. V době žní však nepršelo, až koncem 
srpna a polovině září dostavily se menší deště, po nichž se náhle ochladilo. 

30.IX. 
Ačkoliv jsou 3 roky po válce, pracují ve světě potlačené reakční síly, které by se chtěly dostati 
k moci i za cenu války. To objasnil ve své přednášce učitel základní odborné školy zemědělské j. 
Černý: „10 let Mnichova – kdo chce nový Mnichov?“. 

10.X. 
My však nastupujeme cestu k socialismu, jak na veřejných přednáškách dokazuje KSČ a 
usilujeme o splnění dvouletky též v zemědělství, o čemž promluvil ing. Th. Ingr 22.10. ve své 
přednášce. 
Vstřícný plán v zemědělských dodávkách k 1.10.1948 byl v obci splněn takto: 

chlebové obilí 1 432,05 q 92,21% 
ječmen 636,21 q 93,97% 
brambory 762,- q 62,97% 
mléko 60 640 l 75 % 
maso hovězí 22 091 kg 66,93% 
maso vepřové 20 825 kg 55,83% 
vejce 70 294 ks 89,16% 
oves 69 q 100 % 

K zdárnému plnění dodávek a zásobování byla v obci ustavena při MNV mimořádná vyživovací 
komise. 

15:X: 
Na schůzi MAVNF ve Slížanech byla projednána zpráva vyšetřující subkomise pro sokolské 
otázky ve věci očisty Sokola ve Slížanech. Nebyly zjištěny žádné závady a vedení tělocvičné 
jednoty Sokol bylo prověřeno. Současně je připravováno sloučení veškeré tělovýchovné činnosti 
v rámci Sokola. 

25.X.  
uspořádána MAV akce Rady čsl. žen k zabezpečení míru. 

28.X. 
Uspořádána veřejná slavnost 30. výročí ČSR s hudbou, průvodem a programem, zaměřeným 
k novému budovatelskému úsilí republiky. 
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6.XI. 
uspořádána veřejná slavnost Velké říjnové revoluce SSSR, která dala vznik i našemu osvobození. 

16.XI. 
vzpomenuto výročí 17. listopadu 1939 – Dne mezinárodního studentstva, kdy byly okupanty 
uzavřeny naše vysoké školy. 

15.XI – 22.XI 
byl Týden vzorné práce k narozeninám presidenta Klementa Gottwalda. V obci byl tento týden 
věnován k dokončení polních prací, plnění dodávek a úpravě okolí Pomníku padlých. 
22.11. oslavila MO-KSČ 52. narozeniny presidenta a předsedy strany Klementa Gottwalda 
slavnostní schůzí. 

23.XI. 
K zajištění zdárného plnění pracovního plánu obce byly nově zřízeny při MNV referáty: 
zemědělský – Rost. Krejčí, pícninářský – Rud. Malý č. 10, bramborářský – Stanislav Tesař č. 28, 
ovocnářský – Miroslav Malý č. 72, obilnářský – Josef Minks č. 16, řepařský – Jan Malý č. 45 a 
mléčná komise. Referenti mají za úkol dbát o rovnoměrné plnění pěstitelských a dodávkových 
plánů. 

7.XII. 
Podle pokynů ÚAVNF byly začleněny do Sokola všechny bývalé tělovýchovné, sportovní a 
turistické složky. 
3.12. a 17.12. uspořádány MRO dvě filmové besídky 
5.12. a 25.12. uspořádala národní a mateřská škola Mikulášskou a Vánoční besídku s nadílkou. 
V tomto roce byl skončen 2LP, který i když nebyl ve všech oborech splněn na 100%, přece 
výroba bylo o 10% větší než před válkou a hlavně byl obnoven válkou zničený průmysl. Stalo se 
tak zvýšeným pracovním úsilím, zejména úderníků a zlepšovatelů, kteří byli příkladem v práci 
ostatním dělníkům. 
Výsledky pracovního úsilí 2LP se projevily zlepšením zásobování k Vánocům. Volně bez lístků 
byly prodávány balíčky, které obsahovaly: mouku, máslo, cukr, rýži, hrozinky, rum a sladké 
pečivo. Cena byla různá podle obsahu a váhy balíčku od 400 – 600 Kčs. Napomáhali tomu i 
pomocníci – brigádníci – zejména v dolech. Z naší obce byl brigádníkem v Ostr. Karv. dolech 
Frant. Minks č. 99, člen MAV-NF, který však pro srdeční chorobu celou 4měsíční brigádu 
nesplnil. 

Rozpočet na rok 1948: 
Rozpočet řádné potřeby 264 500 Kčs 
Rozpočet řádné úhrady 44 590 Kčs 

Nekrytý schodek 219 910 Kčs 
Stav obyvatelstva koncem roku 1948 je 523 osob. 
Narodilo se 8 dětí (5 dívek + 3 chlapci), 
zemřelo 5 osob ( 2 muži + 3 ženy), 
odstěhovaly se 2 rodiny, přistěhovala se 1 rodina. 


